
Farního sboru Českobratrské církve evangelické v Poděbradech

SBOROVÝ DOPIS
ADVENT 2024

NADCHÁZEJÍCÍ uDÁLOSTI

První adventní
bohoslužby s večeří Páně
(neděle 1. prosince)

Adventní tvoření
(neděle 1. prosince, po bohoslužbách)

Koncert Mamáter
(úterý 3. prosince, 18:00)

Oslava narozenin – Vánoční divadlo
(neděle 15. prosince, 9:45)

Štědrovečerní bohoslužby
(úterý 24. prosince, 16:00)

Boží hod vánoční
bohoslužby s večeří Páně
(středa 25. prosince, 9:45)

Nedělní bohoslužby
(neděle 29. prosince, 9:45)

Bohoslužby po Novém roce
(neděle 5. ledna 2025, 9:45)

Ekumenická setkání
poděbradských církví
(středy 15., 22. a 29. ledna 2025, 18:00)

PLÁNOVANÉ uDÁLOSTI

Minitábor
(12. – 16. července 2025)

Tábor
(19. – 26. července 2025)

Sborová dovolená
(9. – 16. srpna 2025)

PRAVIDELNÁ SETKÁNÍ

Bohoslužby 
(neděle, 9:45)

Nedělka pro děti 
(neděle, 9:45, během bohoslužeb)

Kavárnička 
(pondělí, 14:00)

Maminky s dětmi
(čtvrtek, 9:00)

KalendářMilí čtenáři sborového dopisu, 
vstupujeme do adventního období roku 

2024 po Kristu. Zvláště pro ty z vás, kdo jste 
aktivní a máte děti, které jsou aktivní, to 
možná bude období přeplněné všelijakými 
koncerty, vystoupeními (často s dobročinným 
přesahem), dalšími aktivitami a přípravami. 
Díky vám za to. 

Rád bych nám všem popřál, aby se v tom 
všem nevytratil hlavní rozměr adventu – ote-
vřenost pro Kristovo přicházení. Nasměrování 
na dobrou a nadějnou boží budoucnost, která 
začala rašit tenkrát, když se narodilo jedno 
mimino kdesi na okraji jedné veleříše. Dobrá 
budoucnost, která k nám směřuje a čas od 
času nás už teď zasahuje navzdory různým po-
temnělostem našeho světa i nás samotných. 
Otevřme se jí! 

Martin Fér

Proč se Bůh stal člověkem

„Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus 
Pán, v městě Davidově. Toto vám bude zna-
mením: Naleznete děťátko v plenkách, polo-
žené do jeslí.“ A hned tu bylo s andělem 
množství nebeských zástupů a takto chválili 
Boha: „Sláva na výsosti Bohu a na zemi po-
koj mezi lidmi; Bůh v nich má zalíbení.“ Jak-
mile andělé od nich odešli do nebe, řekli si 
pastýři: „Pojďme až do Betléma a podívejme 
se na to, co se tam stalo, jak nám Pán ozná-
mil.“ Spěchali tam a nalezli Marii a Josefa i 
to děťátko položené do jeslí. Když je spatřili, 
pověděli, co jim bylo řečeno o tom dítěti. 
Všichni, kdo to slyšeli, užasli nad tím, co pas-
týři vyprávěli. (Lukáš 2,11–18)

Křesťané slaví o vánocích narození Ježíše, o 
kterém věří, že je člověk a zároveň Boží Syn. 
Lze to taky říct tak, že křesťané o vánocích sla-
ví tajemství vtělení, tedy to, že se Bůh stal člo-
věkem, že Bůh – Stvořitel světa přišel mezi li-
di jako člověk. Narodil se jako člověk a taky 
jako člověk žil a zemřel. Proč, jaký to má smy-
sl, že Bůh se stal člověkem, si můžeme přiblí-
žit krátkým příběhem.

Kdysi za jednoho mrazivého Štědrého veče-
ra seděl zamyšleně muž u krbu, ve kterém plá-
polal oheň, a přemítal o významu Vánoc. „Pro 
Boha nemá cenu, aby se stal člověkem,“ uva-
žoval. „Proč by všemohoucí Bůh měl trávit 
svůj drahocenný čas s někým, jako jsme my? 
A i kdyby, proč by se chtěl narodit zrovna ve 
stáji? Ani nápad! Celá ta věc je nesmysl. Kdy-
by Bůh opravdu chtěl sestoupit na zem, určitě 
by si našel jiný způsob.“

Náhle muže vyrušil z úvah divný zvuk při-
cházející zvenku. Přiskočil k oknu a opřel se o 
okenní rám. Venku uviděl houf sněžných hus, 
které divoce mávaly křídly a zoufale se plácaly 
v hlubokém sněhu. Byly jako omámené a po-
matené. Zřejmě z vyčerpání odpadly od větší-
ho hejna směřujícího do teplejších krajin.

Muži jich bylo líto, a tak se zachumlal do 
teplého oblečení a vyšel ven. Pokusil se zahnat 
roztřesené husy do teplé garáže, ale čím víc se 
snažil, tím víc ptáci zmatkovali. „Kdyby tak 
věděli, že je chci zachránit,“ pomyslel si muž. 
„Jak je mám přesvědčit, že to myslím pro je-
jich dobro?“

Tu ho napadlo: „Kdybych se aspoň na chvil-
ku stal taky sněžnou husou a mohl s nimi 
mluvit jejich řečí, pak by mě pochopily.“ V ná-
hlém osvícení si vzpomněl, že je Štědrý večer, 
a široce se usmál. Vánoční příběh se mu už 
nezdál nesmyslný. V duchu si představil 
prostě vyhlížející dítě, ležící v Betlémě ve stáji. 
Už rozuměl vánoční záhadě: Bůh se stal 
jedním z nás, aby nám naší řečí mohl sdělit, že 
mu jde o naše dobro.

Lukáš KLÍMA, farář v Litomyšli

Biblická pro děti
(pátek, 14:00) 

Konfirmační cvičení
(pátek, 18:15)

Česko-ukrajinský klub stolních her
(pátek, 15:00)



Modlitba

Spasiteli,
protrhni

nebesa.

Pak už budeme neschopní
uzavírat pohodlné kompromisy. 

A naše odpověď bude už
jen ANO nebo NE. 

Spasiteli,
protrhni nebesa.

Pak budeme blahoslavit lidi mírné a 
všechny, kdo hladovějí a žízní po 
spravedlnosti.

A pochopíme, že násilím se ničeho 
nedosáhne.

Spasiteli,
protrhni nebesa.

Pak budeme konat dobro bez 
vypočítavosti a nebudeme za to 
čekat něco jako odměnu.

A každému dáme vezdejší chléb. 

Spasiteli,
protrhni nebesa.

Pak nebudeme shromažďovat poklady na 
zemi, poněvadž cítíme, že nás 
neudělají šťastnějšími.

A ztratíme chuť sloužit Bohu i mamonu.

Spasiteli,
protrhni nebesa.

Pak ztratíme strach a starost o příští den.
A přejde nás chuť soudit a 

Spasiteli,
protrhni nebesa.

Pak poznáme, že jsme děti Boží.
A druhým budeme víc dělat to, co si my 

sami od nich přejeme.

Spasiteli,
protrhni nebesa.

Pak už nebudeme nikoho utlačovat 
anebo si na něj ukazovat prstem.

A spravedlnost půjde před námi.
A hory budou tleskat do dlaní.

Spasiteli,
protrhni

nebesa.

Sjezd mládeže
Markéta RYGLOVÁ

Ve dnech 4.-6.10.2024 se konal Sjezd nejen 
evangelické mládeže ve Svitavách, kam také 
vyrazila naše mládež v desetičlenné skupince. 
Název letošního sjezdu byl „Zaplaťpánbu“ a 
otevíral téma, které nás donutilo se zamyslet 
jak nad našimi osobními financemi, tak nad 
dary, které od Boha máme. Přednášky, které 
jsme navštívili se týkaly nejen této tématiky. 
Jedna z nejzajímavějších přednášek s názvem 
Bizáry financování církve, byla pojata s důvti-
pem Martina Balcara a církevního právníka 
Adama Csukáse. Dále nás velmi ohromil vá-
lečný fotograf Vojtěch Máca, který se před ně-
kolika dny vrátil z Ukrajiny a prezentoval nám 
fotografie z blízké vzdálenosti válečného kon-
fliktu. Sjezd vždy nabízí několik koncertů, kde 
jsme si mohli jak zazpívat svítákovky, tak za-
tančit na jazz. Vyvrcholením byly bohoslužby, 
které doprovázela kapela Filipa Boháče, kázá-
ní ve stylu slam poetry měl místní farář a se-
nior Filip Keller a brněnská farářka Iva Kvě-
tonová. Vracíme se domů plni dojmů a možná 
lehce rozlámaní ze spaní na karimatkách v tě-
locvičnách. Ale stálo to rozhodně za to.

Víkendovka mládeže Mšeno
Jonáš FÉR

25.-28. října jsme se vypravili s poděbrad-
skou mládeží na víkendovou akci do Mšena. 
Pod vedením mě a Tima vzniklo něco jako pr-
vní pokus o vytvoření “tábora pro ty nejstar-
ší.” Vaření se ujala zejména Majda, s připra-
veným jídelníčkem od Evičky. Na místě jsme 
prozkoumali nejen Mšeno, ale také Kokořín-
sko, avšak ne jen pouhými výlety. Téma víken-
dové akce bylo hledání pokladu, proto vše 
směřovalo k tomu. Místo výletů se plnily úko-
ly jako například “prozkoumávání území” (ob-
kreslování farské zahrady) nebo například 
“hašení vesnice” (noční běh do jeskyně 

Obraznice). V odpoledních hodinách jsme 
hráli společné hry, konkrétně pytlácký lov zvě-
ře a stavbu kláštera. Ve volném čase jsme pak 
dělali opakovatelné “práce”, jako například 
třídění čočky, skládání puzzle nebo počítání 
písmen v bibli, kterými bylo potřeba vydělat 
nejen na to aby se daly splnit některé další 
úkoly, ale také jsme si mohli dopřát věci navíc, 
jako třeba kávu. I přes lehčí komplikace při 
přespávání jsme si víkend užili a někteří 
dokonce dokončili cestu k vysněnému po-
kladu.

Členské příspěvky
Martin FÉR

Prosíme členy, aby nezapomněli na zapla-
cení saláru (příspěvku člena sboru na činnost 
sboru a církve). V jarním vydání sborového 
dopisu podrobně rozepisujeme výdaje a pří-
jmy sboru, víte, že nejsou zanedbatelné. Pro-
síme, aby ani vás příspěvek nebyl zanedbatel-
ný. Víme, jak může být vaše finanční situace 
složitá, proto také prosíme, abyste se v přípa-
dě potřeby neváhali na sbor obrátit s prosbou 
o pomoc či dali vědět o někom, kdo by pomoc 
potřeboval. Díky vaší štědrosti můžeme být 
alespoň trochu solidární s těmi, kdo pomoc 
potřebují. K placení saláru doporučujeme pra-
videlnou měsíční platbu trvalým příkazem. 
Nemusíte na to myslet. Číslo účtu naleznete 
na konci sborového dopisu nebo na našem 
webu.



Pozvánka



adresa: Českobratrská církev evangelická
Husova 141
Poděbrady, 290 01

telefon: 721-832-383
email: podebrady@evangnet.cz

web: http://podebrady.evangnet.cz
účet: 2400286385/2010 (FIO Kolín)

Adresát:

Stalo se ve sboru

• Poprázdninové období jsme zahájili boho-
službami, při kterých po dlouhé době probě-
hly křty a to hned čtyři! Pokřteni byli Emma, 
Johan, Dorotka a Hugo. Sbírka této první 
zářijové neděle je tradičně celocírkevní a byla 
určena na církevní školství (Evangelická aka-
demie). Sbírka vynesla 4 770,- korun.

• Polabská evangelická pouť se konala první 
zářijovou sobotu (7.9.). Daniela Brůhová, re-
datorka, moderátorka, publicistka, mluvila o 
projektu „Centrum péče o duši lidí z různých 
tradic a lidí bez vyznání“, který probíhá v rám-
ci Karlovy univerzity. Zkusila s námi rovněž 
jednu z technik meditace. Po přestávce s námi 
pak synodní senior Pavel Pokorný mluvil o 
tom, co se daří a co ho pálí. Součástí pouti by-
lo rovněž odpolední pověření náměstka seni-
ora – Ondřeje Zikmunda. Jirkovi Felkrovi 
opět děkujeme za skvělý oběd
• V sobotu 14. září v našich prostorách konali 

manželé Davidovi konferenci křesťanských 
pěstounů. 
• 21. září proběhl již osmý roční benefičního 

multižánrového festivalu GlorietFest. Výtěžek 
z dobrovolného vstupného, prodeje jídla a pití, 
vynesl rekordních dvě stě tisíc korun určených 
na opravu altánu Gloriet, resp. teras u něj.
• Začalo pravidelné scházení dětí na biblic-

kých hodinách (náboženství, do cca. 12 let) 
v pátek od 14 hodin. Starší děti se plynule pře-
sunuly do skupiny „konfirmandů“ (cca 13 let a 
více) – těch se nyní schází 6. K oběma skupi-
nám je možné se ještě kdykoli přidat.
• (Česko-ukrajinský) klub stolních her se i le-

tos koná každý pátek od 15 do 17 hodin. Každý 
je zván.
• V neděli 29. září jsme se rozloučili s Matě-

jem Vaňkem, který u nás strávil svou roční já-
henskou praxi. Matěj se zatím k další církevní 
službě nechystá, chce se v nejbližší době věno-
vat rodině. Za jeho službu u nás mu děkujeme.
• O víkendu 4. – 6. října se naše mládež zú-

častnila celocírkevního sjezdu nejen evange-
lické mládeže ve Svitavách. Více v samostat-
ném článku. 
• V sobotu 12. října uspořádal náš kamarád 

Ivo Nový (Nadační fond „Společně dál“) bene-
fiční procházku na Huslík. Spolu s klienty ob-
čanského sdružení Volno a dalšími se ráno vy-
šlo podle Labe na Huslík, kde byla připravena 

prohlídka a vypouštění vyléčeného kalouse 
ušatého do volné přírody. Start a cíl byl na 
zahradě u kostela, oběd navařil opět Jirka 
Felkr.
• V havířském kostelíku byli oddáni Martin 

Šípek a Barbora Scholzová. O svatební obřad 
se podělili místostarosta Ladislav Langr a fa-

rář Martin Fér.
• V mimořádné sbírce na pomoc postiženým 

povodní jsme vybrali a prostřednictvím církve 
odeslali 52 270,- korun.
• V sobotu 19. října se konala podzimní bri-

gáda. Dvacet účastníků to vzalo od podlahy, 
jak si můžete všimnout, když přijdete ke kos-
telu. Přerostlé tůje zmizely a byl obnoven vý-
hled od kostela směrem ke kaštanu a dál do 
zahrady. Rovněž se naštípala hromada dříví 
na zimu. 
• Farářova rodina se brigády výjimečně nezú-

častnila, protože byla účastna slavnostního 
odhalení „Sváťovy lavičky“ v Novém Městě 
pod Smrkem (rodný sbor paní farářové), kte-
rou místní sbor vybudoval na připomínku své-

ho bývalého faráře Sváti Karáska.
• Rozšířený víkend kolem říjnového svátku 

byl nabitý: mládež vyrazila na víkendovku do 
Mšena (samostatný článek) a jejich rodiče a 
další členové sboru na pobyt do Herlíkovic. 
Legendární církevní středisko „Horský do-
mov“ někteří navštívili znovu po dlouhých le-
tech a mohli vzpomínat na mládežnické poby-
ty zde konané. Na programu jsme měli pro-
cházky a výlety, rozhovory, zpěv, návštěvu 
bohoslužeb ve Vrchlabí.
• Sbírka během bohoslužeb Díkčinění byla 

celocírkevní na sociální a charitativní pomoc a 
vynesla 2 360,- korun.
• V úterý 29. října proběhl v kostele varhanní 

koncert Jany Havlíčkové doprovozené zpěvem 
operní pěvkyně Pavly Zobalové.
• Do sbírka na „Jubilejní toleranční dar“ (sta-

vební fond církve, ze kterého se dávají sborům 
půjčky na opravy či výstavbu jejich nemovi-
tostí) jsme odeslali 4 000,- korun.
• V sobotu 9. listopadu proběhl v Libiši kon-

vent poděbradského seniorátu. Na další obdo-

bí zvolil seniorátní farářkou Miloslavu Hof-
manovou, jednal o předložených zprávách ze 
života seniorátu, vyjadřoval se k plánované re-
formě Jeronýmovy jednoty, doporučil synodu 
přijmout možnost oddávat při bohoslužbách 
stejnopohlavní páry. 
• Další varhanní koncert v kostele připravila 

Společnost Otakara Vondrovice v úterý 12. lis-
topadu. Vystoupil při něm Alfred Habermann.
• Velenický sbor prostřednictvím svého kurá-

tora Petra Féra nás informoval o zájmu spojit 
se s poděbradským sborem. Ke konci roku u-
končí svou službu ve sboru farářka Marta Ze-
mánková a veleničtí uvažují o tom, jak dál. 
Staršovstva plánují společnou schůzi. 
• Začali jsme připravovat vánoční divadlo.


